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گزارش

تصمیم گیری های حوزه شهرســازی از مهم ترین چالش های شهر 
تهران بــود. تصمیم گیری هایی که اثر آن بر زیســت تهرانی ها در 
سال های آینده آشکار می شود. امســال دو نامه هشدارآمیز در این حوزه به 
شــهردار تهران نوشته و رسانه ای شد. زمستان امسال جمعی از کارشناسان 
شاغل در شــهرداری تهران و فعالان حوزه شهرسازی، در نامه ای سرگشاده 
به علیرضا زاکانی، شهردار تهران، نکات و تذکراتی را درباره اداره شهر تهران  
گوشــزد کرده بودنــد. در بخش هایــی از این نامــه آمده بــود: تأکیدات و 
هشــدارهای فراوان دلســوزان و فعالان مبنی  بر نحــوه عملکرد معاونت 
شهرســازی و معماری و برخی زیرمجموعه ها، بالاخص کمیسیون ماده ۵، 
ســیل آرای صادره با تراکم و طبقات سنگین و تغییر پهنه و کاربری گسترده 

اراضی جاری شده و همچنان ادامه دارد.
آرای مذکور عمدتا در مغایرت جدی و فراتر از ظرفیت های تعریف شــده 
در طرح ها و برنامه های قانونی شهر تهران (به ویژه طرح جامع و تفصیلی) 
بوده و در آینده نه چندان دور موجب ایجاد خســارات جبران ناپذیر به شــهر 
تهران و تشدید مسائل شهری نظیر آلودگی، ازدحام، ترافیک، تنزل سرانه های 
خدماتی شــهر و بــروز مشــکلات اقتصادی-اجتماعی، زیســت محیطی و 
مدیریت بحران و تحمیل آن به شــهروندان فعلی و نسل های آتی  پایتخت 

خواهد شد.
نویســندگان این نامه تأکید کرده بودند: بخــش غم انگیزی از تصمیمات 
اتخاذ شده کمیسیون ماده ۵ در دو سال اخیر، تبدیل پلاک ها و پهنه های سبز 
 S، و حفاظت و خدماتی-فعالیتی موجود و پیشنهادی (نظیر انواع پهنه های
S214، S213، S222) و دارای هاشورهای تثبیت خدمات موجود و پیشنهادی 
(مانند سبز آموزشی، درمانی، فرهنگی، مذهبی، ورزشی، پارکینگ و تجهیزات 
 (M و R) شــهری) در طرح تفصیلی فعلی و پیشین به پهنه های مسکونی
در اراضی مختلف متعلق به اشــخاص، نهادهای دولتی، غیردولتی و حتی 
با مالکیت های شــهرداری تهران (که خود متولی و مکلف به تأمین بخشی 
از تجهیزات و خدمات شــهری ماننــد پارکینگ و بوســتان و تره بار و پایگاه 
مدیریت بحران و... اســت) بوده اســت. در این آرا، بســیاری از سرمایه ها و 
ظرفیت های تأمین خدمات و امکانات مورد  نیاز آینده شــهروندان به بهانه 
تأمین مسکن و مولدسازی (هم در مناطق متراکم مرکزی شهر و هم مناطق 
در حال شکل گیری مانند منطقه ۲۲) از بین رفته و حتی بخشی از پلاک های 

خدماتی موجود نیز از تغییر کاربری مصونیت نیافته اند.
در بخش دیگری از این نامه، به ادعای رونق ساخت وساز در تهران اشاره 
شــده و آمده بود: تحلیل آمار ساخت وساز طی دو ســال اخیر حاکی از آن 
است که میزان حداقلی از رشــد پروانه های ساخت وساز صورت گرفته، اما 
آمارهای عجیب رشــد چندصد درصدی صرفا به مدد بهره مندی از تکنیک 
پروانه هــای دو مرحله ای ساخت وســاز و البته خطاهایــی در گزارش گیری 
(مانند اعلام پروانه تکراری دومرحله) اســت. این پروانه ها عملا در مرحله 
اول (پروانه شهرســازی) که کمتر از یک مــاه زمان می برد، با اعطای کاربرد 
و تراکم و تعداد طبقه و اخذ عــوارض، ادعای صدور پروانه کامل را دارد و 
آن را به عنوان پروانه صادره اصلی گزارش می دهد؛ اما درواقع اصل پروانه 
منجر به ساخت وســاز، پروانه شروع عملیات ســاختمانی است که ماه ها و 
چندین برابر پروانه مرحله اول، زمان می برد و برخی مراحل آن دوباره تکرار 
می شود. شهرداری به  خاطر گزارش صدور پروانه و اخذ عوارض، رغبتی به 
پیگیری مرحله دوم ندارد، ولی ســندی صادر کرده که برای سوداگران بازار 
اراضــی و املاک، بدون الزام به ســاخت، امکان انتقــال مرغوبیت و انتقال 
سند دارد. مرکز پژوهش های مجلس در خرداد سال  جاری در باره مشکلات 
این ســبک صدور پروانه و آســیب های ســوداگرانه اســتفاده از این پروانه، 

هشدارهای قابل توجهی را داده است.
برخی از فعالان بســیج دانشــجویی و فارغ التحصیلان و پژوهشــگران 
دکترای شهرسازی و معماری دانشگاه تهران هم در نامه دیگری به شهردار 

تهران ۱۳ تخلف در حوزه شهرسازی را به او یادآوری کردند .
متروکه ســازی طرح تفصیلــی و خلق موردی ضوابط صــدور پروانه و 
عناد با طرح و قانون و ضوابط مختلف حوزه شهرســازی، ورود غیر قانونی 
سازمان نوســازی به دلالی طبقه در کمیســیون ماده ۵ و تهاتر بدون ثبت 
آپارتمان با عوارض صدور پروانه در یک فرایند غیرشــفاف، عقب گرد شدید 
در حــوزه هوشمندســازی حوزه شهرســازی و تحکیــم امضاهای طلایی 
و بخش نامه های طلایــی و ارائه آمار های اشــتباه و گمراه کننده در تعداد 
صدور پروانه و نوســازی صورت گرفته در بافت فرســوده، بارگذاری شدید 
مســکونی در پادگان های مشجر و پوشــیده از درختان ارزشمند اکولوژیک 
و عرصه های نظامی در قالب خارج از قانون به اســم قرارگاه مسکن بدون 
اخذ تأییدیه از دفتر امور نیروهای مسلح فرمانده کل قوا (پادگان تندگویان، 
شهید رجایی، پادگان ســاصد و اراضی دوشان تپه)، صدور بخش نامه های 
یک روزه همه شــمول که مخاطب خاص چند پلاک توصیه شــده داشــته 
برای برخی ســرمایه داران خاص، صدور بخش نامه غیر قانونی برج ســازی 
در باغات (۳۷۰ هکتار) با وجود هشــدارهای صریح مقام معظم رهبری و 
قوای ســه گانه برخی از محورهایی بود که در نامه به شهردار تهران به آن 

اشاره شده بود.

بلایی که ۶۶۶ بر سر تهران می آورد
اثرگذارترین مصوبات حوزه شهرسازی در سال جاری مصوبات کمیسیون 
ماده ۵ بوده اســت؛ مصوباتی که ســال ۱۴۰۲ موضوع هشــدار بســیاری از 
کارشناسان حوزه شهرسازی بود. یکی از استادان شهرسازی دانشگاه تهران 
معتقد است برخی از مصوبات این کمیسیون برای تهران تولید درد می کند.  
از مصوباتی که انتقادهای زیادی را به دنبال داشــت، مصوبه ۶۶۶ بود. این 
مصوبه امکان افزایش طبقات در اراضی نســبتا درشــت دانه شهر هم زمان 
با ســهل گیرانه کردن اعمال شــرط عرض گذر بر تعداد طبقات را (و نقض 
بخش نامه هــای ملاک عمل ۱۰ ســاله شــهر تهران) می دهــد؛ به طوری که 
احداث ســاختمان های هفت طبقه در کوچه های هشــت متری امکان پذیر 

می شود و آثار جمعیت پذیری چندصد هزار نفری بر تهران خواهد داشت.
بر اســاس گزارش هــای توجیهی این مصوبــه، حدود ۶۳ هــزار واحد 

مسکونی معادل نزدیک ۱۹۰ هزار نفر جمعیت به شهر اضافه می شود.
اما محاســبات کارشناســان شورای شهر نشــان می دهد بدون احتساب 
واحدهای تجــاری و فعالیتی، بیش از ۲۰۰ هزار واحد مســکونی ناخوانده 
(چیزی حدود ۷۰۰ هزار نفر جمعیت) خارج از برنامه به شهر تهران تحمیل 
شــود. موضوعی که در نطق پیش از دســتور مهدی عباسی، عضو شورای 

شهر تهران نیز به آن اشاره شد و مورد تأیید قرار گرفت.
خســرو دانشجو، دبیر شــورای عالی شهرســازی، در نامه ای به شهردار 
تهران به بند یک مصوبه شــماره ۶۶۶ کمیسیون ماده ۵ اشاره کرده و آن را 
مغایر با مصوبات شــورای عالی شهرسازی دانست و تأکید کرد: این مصوبه 
برای ارائه نظر به شــورای عالی شهرسازی ارسال شــود و از هرگونه اقدام 

اجرائی پرهیز شود.
اما شــهردار تهران تأکید دارد  مصوبات کمیسیون ماده ۵ همگی قانونی 
و منطبق بر طرح تفصیلی اســت. به گفته علیرضا زاکانی، مشــکلات بزرگ 
شــهر تهران را که ده ها سال مردم را زجر داده بود، با کمیسیون ماده ۵ حل 

شده است.
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از ریــل خارج شــدن قطار متــرو، خرابی های پی در پــی واگن ها و 
آتش سوزی در ایستگاه شوش بخشــی از حوادث سریالی متروی 

تهران در سال ۱۴۰۲ بود.
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
شــهر تهران، درباره اشکالات و اختلالات پیش آمده در خطوط مترو بارها 
در صحن شورا تذکر داده و گفته بود: حسب وظیفه نظارتی که به عنوان 
عضو و رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای شهر تهران دارم، 
باید در خصوص مشــکلات ناوگان مترو نیز صحبت داشــته باشم. کمتر 
شــهروندی اســت که از خرابی های ایــن روزهای متــروی تهران اطلاع 
نداشــته باشد. ســریال خرابی های مترو پیوسته شده و در حالی که هنوز 
از حادثه ای بیرون نیامده ایم، شــاهد حادثه دیگری هستیم و کلکسیونی 
از انواع حوادث در ماه های اخیر در متروی تهران به وقوع پیوسته است.
به گفته او،  این خرابی ها و اشــکالاتی که هر روز به وقوع می پیوندند، 
چهره  زننده ای برای ســامانه پیشــرو حمل ونقل انبوه بــر مترو به وجود 
می آورند. تشکری هاشــمی با تأکید بر اینکــه درخصوص خرابی متروی 
تهران بارهــا تذکر داده ام، گفته هر وســیله نقلیه ای پــس از مدتی کار 
دچار استهلاک می شــود و باید به آن رسیدگی کرد. برای مثال وقتی یک 
دوچرخه خریداری می شــود، به تعمیر و نگهداری از آن توجه می کنیم 
و نمی توان فرض کرد وســیله ای وجود دارد کــه به صورت مادام العمر 
کار می کنــد. وقتی یک کالای کم  بها نیاز به نگهداشــت و تعمیرات دارد، 
قطعا تجهیزاتی که چند صد میلیارد قیمت دارند، باید به طور مرتب مورد 

بازدید، کنترل و تعمیرات پیشگیرانه قرار گیرند.
او با بیان اینکه در سال جاری  هزارو ۵۵۰ میلیارد تومان برای بازسازی 
واگن ها تخصیص داده شد، می گوید: دلیلش این بود که می دانستیم عمر 
مفید واگن های خریداری شده به پایان رسیده و دچار نقص شده اند و باید 
به فوریت مورد تعمیرات اساسی قرار گیرند. رفع ایرادات، تکلیفی است 
که باید بیش از هر موضوعی به آن توجه داشــته باشیم. در مجموع سه 
رام قرار DC و ۱۶ رام قرار AC و در کل ۱۳۳ واگن اورهال شــده اند و اگر 
بخواهیم آن را یک بازســازی اساسی در نظر بگیریم، یعنی حدود ۵۰۰ تا 

۶۰۰ میلیارد تومان و یک سوم منابع برای اورهال خرج شده است.
تشکری هاشمی اضافه می کند : طبق برخی از خبرها، متوجه شده ایم 
برای اورهال واگن های مترو از قطعات کارکرده اســتفاده شــده است. با 
جاری شــدن قرارداد ۶۳۰ واگن به طور قطع دیگر شــرکت واگن ســازی 
توانایی اورهال قطارها را ندارد و فرصت بازســازی نیز از دســت خواهد 
رفــت. قــرارداد ۵۰۰ میلیارد تومانــی خرید قطعات نیز هنــوز به نتیجه 

نرسیده و ۲۵ درصد پیش قرارداد آن پرداخت نشده است.
او در پاســخ به ادعاهای مدیران شهری درخصوص اینکه خرابی های 
امروز مترو نتیجه عدم فعالیت در هفت ســال گذشــته است،  می گوید: 
ســخنگوی شهرداری تهران صحبت های مشعشعی داشته و گفته است 
باید گذشــتگان در این زمینه توضیح دهند و از آنجایی که بنده نیز جزئی 
از گذشــتگان هســتم، به سخنگوی شــهردار می گویم قطار نو در هنگام 
حرکت فرســوده می شود و هر انسان عاقلی می داند که قطار نو را تعمیر 
نمی کنند. شــما سه سال است که مدیریت شــهر را در دست گرفته اید و 
نمی توانید از گذشتگان صحبت کنید. شما سه سال را از دست داده اید و 
مردم را گرفتار کرده اید و عذرخواهی فایده ای ندارد. باید آستین بالا بزنید، 
کارخانه واگن سازی را سه شیفت کنید، قطعات خریداری کنید تا مشکلات 
مردم حل شود و کاری نکنیم که مردم هر روز صبح برای رسیدن به آخر 

خط نذر و نیاز کنند.

تراموا قانونی شد
در فهرســت وعده های ترافیکی شــهردار تهران، ترامــوا بارها تکرار 
شده اســت. اعضای شورای شــهر تهران چندین بار درخواست کرده اند 
مطالعات انجام شده برای احداث تراموا در تهران به شورای شهر ارسال 
شود، اما هیچ گاه نتایج مطالعات انجام شده به شورای شهر ارسال نشد.

شهرداری مجوز دولتی احداث تراموا در تهران را پیش از سفر به چین 
گرفت، اما نتوانسته هنوز مخالفان در شورا را راضی کند. مخالفان تراموا 
معتقدند تراموا اولویت امروز تهران نیســت. ناصر امانی عضو شــورای 
شــهر تهران می گوید:  موافق راه اندازی خطوط تراموا در تهران هســتم، 
اما معتقدم اولویت آخر اســت. تراموا مکمل مد های حمل ونقل است و 
در همه دنیا هم همین گونه اســت و معمولا در مرکز شهر از آن استفاده 
می کننــد که بافت تاریخی و قدیمی دارد و همچنین در مراکز تفریحی از 
آن استفاده می شود؛ زیرا انبوه بر نیست و ظرفیت چندانی نسبت به مترو 

ندارد و حمل ونقل فانتزی است.
بــه گفته او، وقتی سیســتم حمل ونقل زیربنایی و اساســی در تهران  
اتوبوس و مترو است که هنوز کامل نشده اند و نه تنها کامل نیستند، بلکه 
با یک چهارم ظرفیت خود در حال خدمت رسانی اند، ابتدا باید این مد های 
حمل ونقلی را کامل کنیم و بعد تراموا را به کمک این دو سیستم بیاوریم. 
مخالف تراموا نیستیم و در بسیاری از کشور ها هم از آن استفاده می کنند، 
ولی می گوییم ســوراخ دعا را گم نکنیم، اول اتوبوســرانی را به ظرفیت 
۹ هزار اتوبوس که در طرح جامع دیده شده است، برسانیم، خطوط مترو 
را کامل کنیم نه ۱۲ خط را، از صد درصد ظرفیت همین هفت خط کنونی 
استفاده کنیم و ســرفاصله های قطار ها را به استاندارد برسانیم، آن وقت 

سراغ مد های تکمیلی برویم که یکی از آنها ترامو است .
امانــی با بیان اینکه تأکید ما این اســت که اکنــون تراموا برای تهران 
اولویت ندارد، اگر بخش خصوصی حاضر اســت ۲۰۰ میلیون یورو برای 
تراموا هزینه کند این را برای اتوبوس و مترو هزینه کند و بعد از آن تراموا 
را پس از آنکه مطالعات آن تکمیل و مورد تأیید قرار گرفت بیاورند، گفت: 
بهتر اســت هزینه تراموا به اتوبوس داده شــود و زمانی که نیاز های این 
بخش کامل شــد، ترامو در مرکز شهر و در مراکز تفریحی و تاریخی مورد 

استفاده قرار گیرد.
شــهرداری تأکید کرده که در تهران یک خــط تراموا اجرائی می کند و 
ممکن است برای احداث این خط از تراموای چرخ لاستیکی استفاده کند.

 خرابی های پی در پی مترو
شــرق:  می گویند دوران کارآموزی شــهردار تهران تمام شــده و باید بــا یک تغییر 
تهرانی ها را خوشــحال کرد. علیرضا زاکانی، شهردار منتخب شورای ششم، در سال 
سوم مدیریتش بر شــهر تهران، منتقدان سرسختی در برابر مدافعان همیشگی اش 
دارد. او امسال برای پاسخ به طرح سؤال دو عضو شورای شهر به صحن شورا آمد و 
بار ها خطاب تذکر گروهی اعضا قرار گرفت. تصمیم گیری های او در حوزه شهرسازی 
نیز مورد انتقاد جامعه دانشگاهی و کارشناسان این حوزه بود. نگرانی هایی که سبب 
شــد دو نامه خطاب به او در این حوزه نوشــته شود و درخصوص آثار بخش نامه ها 
و مصوبات کمیســیون ماده ۵ بر کیفیت زیست شــهروندان هشدار داده شود. کمر 
ترافیک امســال هم نشکست و ســاعت های زیادی از عمر تهرانی ها در انتظار برای 
رسیدن به مقصد گذشــت. هوای تهران نیز روز های زیادی در نیمه دوم سال آلوده 
بود. درختان و فضای ســبز تهران امسال هم در معرض خطر بودند؛ از درختانی که 
شبانه به بهانه جابه جایی ناپدید می شوند تا حصارکشی دور بوستان های پایتخت به 
بهانه ســاخت نمازخانه و مسجد. هنرمندان حصارکش هم موفق شدند طرح خود 
را برای حصارکشــی دور ســاختمان تئاتر شهر به نتیجه برســانند و کلنگ این پروژه 
به زمین خورد. مســافران مترو و اتوبوس نیز روز های ســختی را پشت سر گذاشتند 

و خرابی های پی در پی واگن های مترو، شلوغی و کمبود اتوبوس را تحمل کردند.
اما تهران روز های خوشــی هم داشت؛ از افتتاح  ایستگاه های باقی مانده خط ۶ و 
۷ مترو گرفته تا بزرگراه هایی که مســیر ها را کوتاه تر می کرد. از بازشــدن گره تاریخی 
خرید ۶۳۰ واگن مترو تا تعیین تکلیف وضعیت گود های پرخطر و ایمن سازی برخی 
از ســاختمان های پرخطر. گود برج میلاد هم پس از مدت ها بلاتکلیفی ایمن سازی 
شــد. دو موضوع فرونشست و زلزله در تهران که امســال در اولویت کمیته عمران 
شــورای شــهر قرار گرفته بود نیز برای تصمیم گیری نهایی از طریق شــورای عالی 

استان ها به مجلس رفت.
شــاید اگر خودروسازان بدعهدی نمی کردند و وعده های اتوبوسی شهردار تهران 
هم محقق می شد، کارنامه مدیریت شهری در سال ۱۴۰۲ کارنامه ای قابل قبول بود، 
اما امسال با وجود اعتبارات ویژه حمل ونقل در بودجه سنواتی، تغییر درخور توجهی 
در وضعیت حمل ونقل عمومی تهران ایجاد نشــد؛ موضوعی که مورد انتقاد برخی 

از اعضای شورای شهر تهران بود.
مروری بر اتفاق های حوزه مدیریت شــهری در یک ســال گذشته نشان می دهد 
یکی از چالش های ســالی که گذشــت، نظافت و تمیزی شــهر بــود؛ به گونه ای که 

بسیاری معتقد بودند تهران تمیز به خاطره ها پیوسته است.

تهرانی که تمیز نشد
در میان ۱۰ درخواســت پرتکرار شهروندان تهرانی از شــهرداری، نظافت معابر 
نخســتین جایگاه را دارد. در ماه هایی تعداد این درخواســت ها کاهش داشــته، اما 
در تمام این مدت بیشــترین تماس تلفنی با ســامانه ۱۳۷ مربوط به نظافت شــهر 
اســت؛ چالشی که مدت هاســت تهرانی ها با آن درگیر هســتند؛ خیابان های پرزباله 

و موش هایی که دیگر بی ترس از آدم ها در کنار این مخازن زباله تجمع کرده اند.
میانه تابســتان جلسه ای برای بررسی چالش ها و معضلات نگهداشت و تنظیف 
شــهر تهران بــا حضور شــهردار تهران برگزار شــد. در این جلســه، رضا محمدی، 
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران، قول داد ظرف شش  ماه آینده 

وضعیت نظافت شهر متحول می شود.
او معتقد بود وضعیت نظافت و نگهداشــت شهر مطلوب و در  شأن شهروندان 
نیســت و باید با همت و کوشــش چهره شهر بهتر شــود و مردم تغییر و تحول در 
نظافت و پاکســازی شــهر را احســاس کنند. باید تمامی مخازن زباله و اطراف آنها 
شست وشو و گندزدایی شود و تعمیر و نوسازی مخازن فرسوده نیز در دستور کار قرار 
گیرد. شــهروندان باید بعد از مدتی، تغییر در سطح نظافت و رفت و روب را احساس 
کننــد و با برنامه ریزی چندماهه به ســطح قابل قبول و مطلوبی برســیم. در حوزه 
پسماند، کار های زمین مانده زیادی داریم و با توجه به اینکه در گذشته برخی اتفاقات 
و اقدامات باعث ایجاد عقب ماندگی در این حوزه شــده، باید امروز تلاش بیشتری را 

در دستور کار قرار دهیم.
بااین حال، ســال تمام شــد و ماه ها از زمانی که مدیرعامل سازمان پسماند وعده 
تحول در نظافت شــهر را داد، گذشــته اســت، اما تغییرات محسوسی در وضعیت 
نظافت شــهر مشاهده نمی شــود. حســین نظری، معاون خدمات شهری و محیط 
 زیســت شــهرداری تهران، اما می گوید: نمی پذیرم که شــهر تهران تمیز نیســت و 
نمی توان نمره پایینی به وضعیت نظافت معابر پایتخت داد. البته وضعیت نظافت 
معابر شــهر با شرایط مطلوب فاصله دارد و ســعی کرده ایم با اصلاح قرارداد ها با 
پیمانکار ها شــرایط را بهتر کنیم و با ابلاغ این قرارداد ها، شــاهد تحول در وضعیت 
نظافــت معابــر پایتخت خواهیم بــود. شــهرداری در برنامه ای تحولــی به  دنبال 
یکپارچه ســازی خدمات رفت وروب با محوریت ســازمان مدیریت پســماند اســت. 
در حال حاضر بــرای الکترونیکی کردن صورت وضعیــت خدمات حوزه رفت وروب 
معابر با همکاری سازمان فاوای شــهرداری تلاش می کنیم و همچنین با راه اندازی 

اپلیکیشن «نوماند»، به  دنبال حذف زباله گردی از تهران هستیم.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران، ولی معتقد است  مشکلات قبلی در حوزه 
نظافت شــهر ادامه دارد. او می گوید: ما چند مشکل در حوزه نظافت داریم؛ نخست 
مخازن زباله که متأســفانه قدیمی، فرســوده و شکسته هستند و در بیشتر مواقع در 
جای خود قرار ندارند. مشــکل دیگر شست وشــوی این مخازن است که به درستی 
انجام نمی شــود و نمی توان به  دلیل بوی بد به مخازن زباله نزدیک شــد. همچنین 
همیشــه اطراف این مخازن پر از زباله اســت و تجمع حیوانــات موذی و موش از 
چالش های مشترکی اســت که در محله گردی های  خود مشاهده می کنیم و در این 

مدت هم در صحن شورای شهر مطرح کرده ام.
او با اشــاره به طرح جدید شهرداری برای حل مشکلات حوزه پسماند، می گوید: 
شــهرداری معتقد است طرح جدید مشکلات حوزه پســماند از جمله زباله گردی را 
حــل می کند. پیــش از این که هر ناحیه در اختیار یک پیمانــکار بود، پیمانکار حرف 
شــهردار ناحیه را نمی خواند، حالا که قرار است هر چند منطقه یک پیمانکار داشته 
باشــد، کار شهرداران ناحیه دشوار تر می شــود. قرار بود این طرح برای شورای شهر 
ارائه شــود، اما به  صورت پایلوت در چند منطقه اجرائی شده. است. باید منتظر ماند 
و نتایج این طرح جدید را دید. هدف ما از بیان مشــکلات، نظافت بهتر شهر است و 

اگر این طرح منجر به تمیزی شهر شود، مخالفتی با آن نداریم.
مهدی بابایی، عضو کمیسیون سلامت شورای شهر تهران نیز معتقد است  هنوز 
برای ارزیابی طرح جدید شهرداری در حوزه پسماند زود است. او به کاهش پیام های 
۱۳۷ در حوزه نظافت شهر اشاره می کند و می گوید: تعداد پیام های ۱۳۷ درخصوص 
نظافت شــهر کاهش محسوسی داشته اســت و تا یکی، دو ماه آینده می توان نتایج 
اجرای این طرح را مشــاهده کرد. در حال حاضر برخــی مناقصات تجمیعی برگزار 

شده و باید خروجی های این تغییرات بررسی شود.

واگن های چینی در تهران
یکی از اتفاقات خوش برای تهرانی ها را می توان باز شدن گره قدیمی خرید ۶۳۰ 
واگن مترو دانست. شهردار تهران امسال در دو سفری که به چین داشت، اعلام کرد 
قرارداد ســاخت واگن ها نهایی شده است و ســال آینده تهرانی ها شاهد ورود اولین 

قطار چینی به تهران خواهند بود.
شهردار تهران  حجم توافق ها و قراردادهای تهران و چین را بین ۱۲ تا ۱۳ میلیارد 
یــورو بیان کرد؛ رقمی نزدیک به ۷۸۰ هزار میلیارد تومان. بااین حال، همه وعده های 
شهردار تهران مانند ساخت شــهربازی، هتل پنج ستاره، احداث خطوط تازه متروی 

تهران و... هنوز تبدیل به قرارداد نشده است.
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شــهردار تهران، درخصوص اینکه کدام یک 

از تفاهم نامه های امضا شــده با طرف چینی به جز قــرار داد واگن های مترو تبدیل به 
قرار داد شــده اســت، می گوید: در مراودات خود با طرف چینــی، نه تنها ۷۹۱ واگن 
مترو تبدیل به قرارداد  شــد، بلکه در ســفر دوم قرارداد قطعی خرید تعداد درخور 
توجهی از ماشــین های حمل ونقل عمومی تهیه شد که به نظرم بزرگ ترین قرارداد 

تاریخ بلدیه است.
او ادامــه می دهــد: دوهزارو ۵۰۰ دســتگاه اتوبوس برقی، ۱۰ هــزار ون برقی و 
۲۷ هزار و ۵۰۰ تاکسی برقی قرارداد قطعی است و زمان پرداخت ها و زمان تحویل ها 
و حتــی خســارت عدم تحویل یا تأخیــر و تأمین کننده و ضمانت کننــده مالی در آن 
مشخص شــده و برای هر دو طرف الزام آور اســت. مدل ماشین ها مشخص شده و 

میزان پیمایش  آنها به لحاظ برق  و باتری مورد استفاده نیز مشخص است.
ســخنگوی شــهردار تهران با اشــاره به اینکه برای برخی از خطوط جدید مترو 
قرارداد بســته شده و کارشناســان چینی برای آنکه مســیر خط را مشخص کنند و 
برآوردهــای هزینــه را دقیق انجام دهند، به تهران ســفر می کننــد، گفت: موضوع 
قراردادمــان در مورد زباله ســوز هم پیش می رود و در آســتانه قرارداد اســت. اگر 
این اتفاق در چهار ســال دوره قبل ســر موقع انجام می شد، بخشی از بحران فعلی 

حمل ونقل عمومی در شهر تهران را نداشتیم.
محمدخانــی درخصوص اینکــه اولین واگن های چینی چه زمانی مســافرگیری 
می کنند نیز می گوید: پاییز ســال آینده در اولین  ســری دو رام قطار می آید و بعد به 

ترتیب طبق زمان بندی قرارداد هر ماه چند رام قطار خواهیم داشت.

طرح سؤال از شهردار
اعضای شــورای شــهر تهران کمتر از فرصت طرح ســؤال از شــهردار استفاده 
کرده اند. در شــورای دوم و ســوم هیچ سؤالی از شهردار پرســیده نشد و در شورای 
چهارم نیز تنها دو عضو شــورای شهر تهران از شــهردار وقت طرح پرسش کردند. 
هر دو عضو از پاســخ شهردار قانع نشــدند، اما نتوانســتند گام بعد از سؤال را هم 
که اســتیضاح است بردارند؛ زیرا ســایر اعضا با آنها همراه نبودند. در شورای پنجم 
نیز تنها یک عضو طرح ســؤال کرد که هیئت رئیســه آن را در جلســه هم اندیشــی 
بررســی کرد و در نهایت محســن هاشمی، رئیس شورای شــهر پنجم، حاضر نشد 
طرح ســؤال جوان ترین عضو شــورا یعنی حجت نظری را به شهردار ابلاغ کند. اما 
در شــورای ششــم این رســم تغییر کرده و تاکنون سه عضو شــورای شهر تهران از 
شهردار طرح ســؤال کرده اند. نرجس سلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی 
شورا، با موضوع فعالیت های عملیاتی  شده در حوزه بهبود و به روزرسانی وضعیت 
حمل ونقل عمومی رو زمینی، به ویژه تجهیزات و توســعه ناوگان اتوبوسرانی، ناصر 
امانی درخصوص انتصابات غیرقانونی و جعفر تشکری هاشمی نیز تذکر خود درباره 
جابه جایی سامانه معلولان و جانبازان را به سؤال تبدیل کرد و موارد غیرقانونی بودن 

این جابه جایی را به شهردار گوشزد کرد.
امســال شــهردار تهران برای پاســخ گویی به طرح ســؤال ناصر امانی و جعفر 
تشکری هاشمی به صحن شورا آمد. شهردار تهران در پاسخ به سؤالات مطرح شده، 
اغلب سؤالات مطرح شده را «منتفی» دانست و گفت جداسازی سامانه انجام نشده 

و از اعضای شورای شهر و عضو سؤال کننده شورا انتظار دقت بیشتری را دارد.
در ادامه اما تشکری هاشــمی به اسنادی در رابطه با تصمیم شهردار تهران برای 
جابه جایی این ســامانه اشــاره کرد و ضمن مرور برخی از دســتورات زاکانی در این 
زمینه، تأکید کرد که شــهردار تهران دســتور واگذاری را داده و اینکه حالا شهردار از 
این موضوع صرف نظر کرده و تصمیــم قبلی را ابطال کرده، از او ممنونیم، اما نباید 
این طور بیان کنند که از اساس چنین تصمیمی نبوده است. این دو عضو شورای شهر 

از پاسخ های شهردار قانع نشدند، اما گام بعدی را هم برنداشتند.

پایان بهشت زهرا
یکی از موضوعات پرحاشــیه امســال، سخنان مدیرعامل ســازمان بهشت زهرا 

درباره پایان ظرفیت دفن در این گورستان قدیمی بود.
مدیرعامل بهشــت زهرا گفته بود  بهشــت زهرا تنها یک سال دیگر ظرفیت دفن 
دارد. عــده ای از قبل قبر خریداری کرده اند و از ۱۸۰ ورودی متوفی روزانه، ۵۰ نفر در 

قطعات جدید دفن می شوند.
او یــادآوری می کنــد: به کمک شــهردار و شــورا نقطه یابی و تملــک و ایجاد 
آرامســتان های جدید در دستور کار قرار گرفته و دســت کم سال بعد یک آرامستان 

ایجاد می شود که با توجه به حساسیت ها، مکان آن را بعدا اطلاع رسانی می کنیم.
مدیران شهری می گویند هنوز خرید زمینی که قرار است دومین آرامستان تهران 
پس از بهشت زهرا باشد، خریداری نشده. این در حالی است که ۹ آذر سال گذشته، 
محمدجواد تاجیک، مدیرعامل بهشــت زهرا، اعلام کرده بود که کار های مطالعاتی 
احداث آرامســتان دیگر تهران به اتمام رسیده و زمین آن هم تملک شده و حتی نام 

آن را هم انتخاب کرده اند.

تاجیک، آرامســتان جدید را بهشــت رضا نامیده و گفته بود زمین آن در شــرق 
تهران اســت؛ اما حالا پس از گذشت یک ســال باز هم این سخنان را تکرار می کند. 
او در میانه بهمن ماه در حاشــیه یکی از جلسات شــورای شهر گفت که خرید زمین 
آرامســتان جدید پایتخت به مرحله تملک رســیده؛ اما چند روز بعد در گفت وگو با 
رســانه ها عقب نشست و گفت در زمان حاضر جانمایی برای احداث آرامستان های 
جدید در دســتور کار قرار گرفته و در حــال پیگیری و تملک محل های جدید مدنظر 
هســتیم و بنا بــر طرح مدنظر آرامســتان های جدید پایتخت در چنــد پهنه احداث 

خواهد شد.
مدیرعامل ســازمان بهشــت زهرا تأکید کرد: به دلیل حساســیتی که جغرافیای 
آرامســتان دارد، بعد از همه مراحل تملــک و تأییدیه های مورد نیاز مکان آن اعلام 
می شــود؛ زیرا بر روی قیمت خانه ها و زمین های مردم تأثیری نگذارد و مردم آسیبی 

از اعلام این خبر ها نبینند.
سال هاست که مدیران شهری در حال انتخاب جایگزینی برای گورستان پایتخت 
هســتند. مدت هاســت که گفته می شــود ظرفیت این گورســتان قدیمــی در حال 
تکمیل شدن است. سال گذشته مدیرعامل بهشت زهرا اعلام کرد که گورستان جدید 
پایتخت انتخاب شده و شش ماه دیگر به بهره برداری می رسد. او نام بهشت رضا را 

برای این گورستان انتخاب کرده بود.
در دوره پنجم مدیریت شــهری با هشدار درباره اینکه بهشت زهرا فقط سه سال 
ظرفیت دفن اموات تهرانی را دارد، به دنبال مکانی برای ســاخت گورســتان جدید 
بود. آن زمان عبدالرضا گلپایگانی، معاون وقت شهرســازی شهرداری تهران، گفته 
بود: «چهار آرامستان جدید در شرق، جنوب شرق، شمال غرب و غرب ایجاد می  شود 
که در طراحی فضاهای این آرامســتان ها، موضوع دســترس پذیری و مناسب سازی 
در نظر گرفته خواهد شــد». شــورای شــهر هم لایحه «مکان یابی، تملک و احداث 

آرامستان های جدید در شهر تهران» را تصویب کرد.
اما در دوره ششم مدیریت شهری دوباره مطالعات برای جانمایی گورستان جدید 
پایتخت آغاز شد. علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، درباره توسعه بهشت زهرا گفته 
بود «مأموریت شــهرداری تهران در حوزه توسعه آرامستان بهشت زهرا (س) دوری 
از تمرکززدایی اســت و شناســایی دارایی ها و ظرفیت های موجود در شرق و غرب 

تهران برای ایجاد آرامستان در دستور کار قرار گرفته است».

فوت یک پاکبان در سکوت
شاید یکی از تلخ ترین اتفاقات سال ۱۴۰۲ فوت یک کارگر شهرداری تهران بود که 

تلاش می شد خبری از آن منتشر نشود.
۲۹ بهمن مــاه بخش آنلاین روزنامه همشــهری خبری را دربــاره قتل یک کارگر 
شهرداری در منطقه ۲ تهران منتشر و ساعتی بعد آن را از خروجی خود حذف کرد. 
بر اســاس خبر منتشر شده ساعت دو بامداد جمعه بیستم بهمن گزارش قتل مردی 
۲۰ ســاله به پلیس پایتخت اعلام شد و تیم جنایی برای بررسی موضوع راهی محل 
حادثه شد. بررسی ها حاکی از آن بود که مقتول کارگر شهرداری بوده و شب حادثه 
به همراه همکارانش مشــغول نظافت مسیر روگذر اتوبان نیایش بودند، اما ناگهان 

حادثه هولناکی رخ داد.
یکــی از همکاران مقتول که شــاهد جنایــت هولناک بود، بــه کارآگاهان گفته 
بود : ما با پیمانکار شــهرداری کار می کنیم و شــب حادثه مشغول شستن و نظافت 
دیواره های روگذر بودیم. ناگهان خودروی پژو پرشیای مشکی مقابل مان توقف کرد. 

فکر نمی کردیم راننده جوان نقشه هولناکی در سر داشته باشد.
او ناگهــان از خودرو پیاده شــد و به ســمت مان آمد. بدون هیــچ مقدمه ای با 
همکارمــان گلاویز شــد و بعد او را از بالای پل به پایین انداخت. ما فورا به ســمت 
او رفتیم تا مانع فرارش شــویم؛ اما قاتل ما را هم تهدید کرد و گفت اگر به دنبالش 
برویم، ما را هم به پایین پرتاب می کند. او سپس سوار ماشینش شد و با همراهانش 

فرار کرد. چند خودرو نیز موقع عبور از زیر پل، جسد دوست مان را زیر گرفتند.
به دنبــال این حادثه هولناک، قاضی محســن اختیاری، بازپــرس جنایی تهران، 
دســتور داد تا جسد به پزشــکی قانونی انتقال یابد و دوربین های مداربسته بازبینی 
شــود تا با به دست آمدن شماره پلاک خودروی قاتل، او شناسایی و دستگیر شود تا 

انگیزه اش از این جنایت هولناک مشخص شود.
جســت وجو برای شناسایی و دســتگیری راننده پژو نتیجه داد و مأموران موفق 

شدند ظهر شنبه او را دستگیر کنند.
او در بازجویی هــا به قتل اعتراف کرد و گفت: من در حال گذر از آن مســیر بودم 
که ناگهان چشــمم به مقتول و دوســتانش افتاد. تصور کردم کــه آنها قصد دارند 
پرچم هایی را که کنار اتوبان نصب شــده بود، ســرقت کنند. پرچم ها به مناسبت ۲۲ 
بهمن برافراشــته شــده بود و من فکر کردم مقتول قصد اهانت به پرچم ها را دارد 
و می خواهــد آنها را از بین ببرد. حتی به پلیس هــم زنگ زدم و موضوع را گزارش 
دادم. با این حال نتوانســتم آرام بنشــینم، از ماشین پیاده شــدم و پس از درگیری با 

مقتول او را هل دادم که پرت شد پایین و جان باخت. من اصلا نمی دانستم که آنها 
کارگر هســتند و در حال نظافت خیابان. حالا که متوجه این موضوع شــده ام، بسیار 
پشیمانم و عذاب وجدان دارم. بعد از انتشار این خبر خبرنگاران شهری تلاش کردند 
مشــخصاتی از کارگر به قتل رســیده به دست آورند؛ اما شــهرداری پاسخی به این 
درخواست ها نمی داد تا اینکه مشخص شد او کارگر پیمانی زیباسازی منطقه ۲ بوده 

و نام او «الیاس محمدی» است.
شــهرداری منطقه ۲ هم اعلام کــرد مقتول از عوامل اجرائی شــرکت پیمانکار 
زیباســازی تهیه، نصب و نگهداری پرچم های پایه کوتاه شــهرداری منطقه ۲ بوده 
اســت. علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، هم در واکنش به خبر قتل الیاس محمدی 
گفت: شهرداری پیگیر حق و حقوق پاکبان فوت شده است؛ اما بیان ابعاد و جزئیات 

مرگ پاکبان از حوزه اختیارات ما خارج است.
علیرضا نادعلی، ســخنگوی شــورای شــهر تهران، هم با اشــاره به حادثه تلخ 
جان باختن یکی از نیروهای پاکبان شــهرداری منطقه ۲ گفت: در ماه گذشته یکی از 
همکاران ما از بالای یک پل ســقوط کرد و جان باخت و اعضای شورای شهر تهران 

آن را به صورت مدام پیگیری می کنند.
نادعلــی ادامه داد: ما قــدر همکاران خــدوم به ویژه همــکاران پاکبان خود را 
می دانیم و همان طور که گفته شــد، ابعــاد مختلف این حادثه را پیگیری می کنیم و 
کارگران ما که در راه خدمت جان خود را از دست می دهند، شهید خدمت محسوب 

می شوند.

تهران نامهربان با کودکان
تهران ســال ۱۴۰۲ چنــدان با کودکانش مهربان نبود؛ از قطع دســت کودکی در 
پله برقی تا حادثه مرگ بار بوســتان زیتون در منطقــه ۲۱ که دو کودک جان خود را 
از دســت دادند یا سوختگی شش کودک در زمین چمن بر اثر ترکیدن بالن های قرمز 

تبلیغاتی شهرداری.
حادثه اول عصر روز پنجشنبه دوم شهریورماه رخ داد. دو کودک هشت و ۱۱ساله 
در پــارک زیتون محلــه وردآورد در حال بازی بودند که تــوپ آنها داخل حوضچه 
نیمه آبــی می افتد و با وجود محصور بودن حوضچــه، قفل بودن در ورودی و وجود 
علائم هشــداردهنده عدم ورود به محوطه و شناکردن، اقدام به بالارفتن از فنس ها 

برای برداشتن توپ از آب می کنند.
در ادامه شــهردار منطقه ۲۱ با حضور در صحن علنی شورای شهر تهران گفت: 
فنس هایــی که دور این حوضچه کشــیده شــده بوده، ۲٫۵ متر بــوده و نگهداری از 
ایــن حوضچه هم بر عهــده پیمانکار مربوطه بوده اســت و به هیچ عنــوان کارفرما 
(شــهرداری) در این زمینه مقصر نیســت و تمام خســارات این اتفاق متوجه خود 
پیمانکار خواهد بود و شــهرداری تهران هیچ گونه مســئولیتی در قبال این موضوع 
نــدارد و رعایت اصول ایمنی و نصــب تابلوهای راهنما بر عهده پیمانکار اســت و 
پاســخ گویی حقوقی در مراجع قضائی نیز بر عهده پیمانکار اســت. اما پایگاه خبری 
رکنا به نقل از مرجع قضائی اعلام کرده است که سهم تقصیر والدین این دو کودک 
۲۵ درصد، شهرداری منطقه ۲۱، ۲۵ درصد و پیمانکار مربوطه ۵۰ درصد اعلام شد، 

این نظریه کارشناسی از سوی بازپرس ویژه پرونده مورد تأیید قرار گرفت.
امــا حادثــه دوم ۲۵ مهر رخ می دهد؛ در زمین چمنی کــه در منطقه ۲۱ افتتاح 
شــده؛ اما به بهره برداری نرســیده بود، یکی از بالن های قرمزی که برای شناســایی 
پروژه های عمرانی شهر تهران هوا شده بود، در این زمین چمن مقابل چشمان شش 

کودک می ترکد و کودکان دچار سوختگی می شوند.
این شش کودک همان روز از بیمارستان شهدای یافت آباد مرخص می شوند؛ اما 
والدین آنها دوباره کودکان را به بیمارســتان تخصصی مطهری برده و چهار کودک 
در بخش عمومی و دو کودک که سوختگی بیشتری داشتند، در بخش مراقبت های 

ویژه بستری می شوند.
هیچ گونه اطلاعات رســمی ای از ســوی مدیریت شــهری دربــاره جزئیات این 
حادثه منتشــر نشده است. یکی از کانال های شــهری که نظرات کارکنان شهرداری 
را منعکس می کند، اطلاعاتی غیررســمی درباره دلایل این انفجار منتشر کرد که به 
گفته کاربران این کانال در این بالن ها گازی جز هلیوم اســتفاده شــده و اســتفاده از 
گازهای قابل اشــتعال دلیل آتش گرفتن بالن قرمز تبلیغاتی بوده اســت. این حادثه 
واکنش های زیادی به دنبال داشــت. رضا رشیدپور، مجری سابق تلویزیون، نوشت: 
«رســانه ها نوشته اند که یکی از بالن های قرمز شــهرداری در چیتگر ترکیده و شش 
نوجوان دچار سوختگی شده اند. جان عزیزتان یک استشهاد بیاورید همگی ما امضا 
کنیم که شــما خیلــی عالی و پرکار و خدمتگزار هســتید و دارید همه جای تهران را 

می سازید...».
بالن های پرحاشــیه قرار بود به شهروندان تهرانی این پیام را بدهند که کدام 
نقاط تهران فعالیت عمرانی انجام می شود. شهرداری به طور رسمی بابت این 
اتفاق از شــهروندان تهرانی عذرخواهی نکرد و تنها دو عضو شــورا درباره این 

حادثه تذکر دادند، اما شهرداری به این تذکرات هم پاسخی نداد.

گاندی در آتش
یکی از حوادث تلخ ســال ۱۴۰۲ آتش ســوزی بیمارستان گاندی بود. آتش سوزی 
بزرگی که بدون خســارت جانی به پایان رســید. از آخرین آتش  سوزی بزرگ در یک 
مرکز درمانی سه سال می گذرد. تابستان سال ۹۹ بود که کلینیک سینا اطهر در آتش 
سوخت و ۱۹ نفر در این آتش  سوزی جان باختند. تابستان سال گذشته هم بیمارستان 
ناایمن رســول اکرم گرفتار آتش شــد که در این حادثه هم برخــی از بیماران دچار 
دودگرفتگی شدند. تعداد بیمارستان های ناایمن در تهران اعلام عمومی نشده است؛ 
اما سال گذشــته فهرست بیمارستان هایی که در میان اسامی ساختمان های پرخطر 
بودند، از ســوی معاون حقوق عامه و پیشــگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور 
منتشــر شد. به گفته غلام عباس ترکی تعداد هشت بیمارستان در تهران در فهرست 
ســاختمان های ناایمن قرار دارند. بیمارستان حضرت رسول اکرم (ص)، بیمارستان 
امام خمینی (ره)، بیمارســتان لولاگر، بیمارستان طرفه، بیمارستان سینا، بیمارستان 
بوعلی، بیمارســتان شــهدای یافت آباد و بیمارســتان فیاض بخش بیمارستان هایی 
بودند که نام شــان از سوی مرجع قضائی اعلام شد. حادثه بیمارستان گاندی دوباره 

موضوع بیمارستان های ناایمن را یادآوری کرد.
با وجود آنکه بیمارســتان گاندی در فهرســت ناایمن ها نبود؛ اما ســه اخطار از 
آتش نشــانی دریافت کرده بود. ســوده نجفی، رئیس کمیته ســلامت شورای شهر 
تهران، هم به ایســنا گفته است: سازمان آتش نشــانی در پنج مرحله درباره ایمنی 
این بیمارســتان اخطارهای لازم را داده بود؛ اما اقدامی درباره رفع آن نشــد. حادثه 
رخ داده زنگ خطری بود درباره ســاختمان های ناایمن شــهر که متأسفانه توجهی 
به آن نشده اســت. بیمارستان ها محل مراجعه شهروندان در زمان حادثه و بحران 
هســتند که باید از ایمنی لازم برخوردار باشــند؛ اما بنا بر اعلام سازمان آتش نشانی 
تعدادی از بیمارســتان های شــهر تهران ایمنی لازم را ندارند و جزء ساختمان های 
ناایمن هســتند که انتظار می رود قوه قضائیه نیز دربــاره آنها اقدامات لازم را انجام 
دهد. مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون ســلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
شــورای شــهر تهران، هم در پی حادثه بیمارســتان گاندی به وجود حدود ۲۰ هزار 
ســاختمان بسیار پرخطر و پرخطر در کلان شــهر تهران اشاره کرده و گفته است این 
میزان ســاختمان پر خطر هیچ توجیهی ندارد. در صدر توجهات باید ساختمان های 
امدادی، خدمت رســان و دولتی، ایمن سازی شــوند و وجود ساختمان ناایمن در این 
مجموعه ها به هیچ وجه پذیرفتنی نیست. در این راستا از رئیس جمهور و وزیر کشور 

می خواهم دستور رسیدگی عاجل صادر کنند.

 دومینوی فیش های حقوقی
یکی از حاشیه های امسال مدیریت شهری که از روزهای ابتدایی سال ۱۴۰۲ آغاز 
شــد، انتشار فیش های نامتعارف کارکنان شورای شــهر تهران بود. دومینوی انتشار 
فیش های حقوقی توســط منتشرکنندگان ناشناس در طول ادوار شورای شهر تهران 
بی ســابقه بود، اما در میان اعضای شورای شهر چندان با واکنش های جدی مواجه 
نشــده و در این میــان تنها مهدی چمران با اظهاراتش ســعی در رفع و رجوع آنها 
دارد، رفع و رجوعی که او در ماجرای فیش حقوقی دختر نرگس معدنی پور داشت 
و درباره آن ضمن دفاع از اســتخدام او به رسانه ها گفته بود: «به دلیل اینکه رئیس 
دفتر یک ســری وظایف خاص دارد، جایگاهش بالاتر از یک کارمند اســت، امســال 
حقوق نیروهای قراردادی شــهرداری افزایش خوبی بر اســاس قانون کار پیدا کرد 
که این افراد هم چون قرارداد خدمات اداری شهر داشتند شامل این افزایش حقوق 
شــدند اما افرادی که مسئول دفتر هســتند، حدود ۱۵ تا ۱۶ میلیون حقوق دریافت 
می کننــد. وقتی این خبــر را دیدم موضوع را پیگیری کــردم و گفتند این فرد حقوق 
عقب افتاده داشــته و به همین دلیل این میزان حقوق را دریافت کرده اســت. حالا 
چرا حقوق این فرد عقب افتاده داشته، باید این موضوع هم بررسی شود.» اما انتشار 
فیش ها ادامه داشت تا اینکه سه فیش در مدت کمتر از چهار ماه منتشر شد. چمران 
این بار درباره دریافت حقوق حدود ۴۶ میلیون تومانی یکی از مدیران شــورای شهر 
تهران، گفت: «البته این نکته نیز نباید فراموش شــود که این فرد کارمند شــهرداری 
است و دریافت حقوق وی نیز از طریق شهرداری انجام می شود». اظهارات چمران 
درباره فیش حقوقی دختر معدنی پور تا این مدیر شــورای شهر بر یک موضوع تأکید 
دارد و آن هم اینکه این حقوق ها توســط شــهرداری پرداخت شــده است. او علت 
رقم بالای این فیش ها را هم با طرح حقوق عقب افتاده و پرداختی های پایان ســال 

توجیه کرده است.
بهروز شیخ رودی، معاون محاسبات و پایش عملکرد شورای پنجم، در واکنش به 
اظهارات چمران می گوید: مطابق بند ۱ ماده ۶ آیین نامه اجرایی، تشکیلات، انتخابات 
داخلی و امور مالی شوراها مصوب ۱۳۷۸ ه یئت وزیران و نیز بند ۱ ماده ۶ آیین نامه 
داخلی شــورای اسلامی شــهر مصوب ۱۳۸۴ هیئت وزیران مسئولیت امور اداری و 

مالی شــورا بر عهده رئیس شوراست، این موضوع و مسئولیت رئیس شورا در قبال 
امور اداری و مالی شــورا آن قدر مهم بوده که دوبار در دو دولت با گرایشات سیاسی 
مختلــف مورد تأکید قرار گرفته، علاوه بر این بر اســاس تبصره دوم ماده ۲ آیین نامه 
تشکیلاتی کارکنان دبیرخانه شورا های کشور به کارگیری افراد در دبیرخانه شوراهای 
اســلامی شــهر باید با رعایت بند ۸ مــاده ۶ آیین نامه اجرایی تشــکیلات، انتخابات 
داخلی و امور مالی شــورا های شهرها انجام شود که مطابق بند ۸ ماده ۶ آیین نامه 
اجرایی، تشکیلات، انتخابات داخلی و امور مالی شوراها نیز مسئولیت صدور احکام 
مسئول و اعضای دبیرخانه شورا بر عهده رئیس شورا قرار گرفته است، یعنی رئیس 
شــورا از حیث مســئولیت امور اداری و مالی در برابر جــذب و به کارگیری کارکنان 
دبیرخانه شــورا اعم از قراردادی، مأمور و... مســئولیت قانونی دارد و این مسئولیت 
قابل لاپوشانی هم نیست و با گفتن اینکه شهرداری حقوق افراد را پرداخت کرده یا 
پایان سال بوده و دیگری حقوق معوقه داشته نمی توانند از خودشان رفع مسئولیت 
کنند، آدم وقتی این اســتدلال ها را از رئیس شــورای شــهری می شنود که براساس 
قانون وظیفه و مســئولیت امور اداری و مالی شــورا بر عهده اوســت، با این سؤال 
مواجه می شــود که اگر حقــوق عقب افتاده و پرداختی های پایان ســال و پرداخت 
حقوق توســط شــهرداری نبود، آقای چمران با چه بهانه های دیگری می خواست 
موضــوع را رفع و رجوع کند؟! این نوع مواجهــه آقای چمران با موضوعاتی که در 
حوزه وظیفه و مســئولیت قانونی ایشــان به عنوان رئیس شورای شهر است، واقعا 

جای تأسف دارد.

حصارکشی تئاتر شهر اجرایی شد
چند سالی اســت که گروهی از هنرمندان درخواســت حصار کشی اطراف تئاتر 
شــهر به بهانه حفاظت از این بنای میراثی را دارند. امســال ســرانجام این خواست 
آنها عملیاتی شد و محمدمهدی اسماعیلی، وزیر ارشاد، کلنگ حریم تئاتر شهر را به 
زمین زد. او در این مراســم تأکید کرد این پروژه باید کمتر از یک سال به نتیجه برسد. 
طرح حریم شــهر تهران که بســیاری آن را حصار جدایی توصیف می کنند، منتقدان 
جدی دارد. مدیران تئاتر شــهر در سکوت طرح ســروناز امتیازی، معمار را برای این 
حصارکشــی انتخاب کردند. معمار تأکید دارد که طرحش دیوارکشــی و جداسازی 
نیســت. اما علی اعطا، کارشــناس حوزه معماری و عضو هیئت رئیســه دوره پنجم 
شــورای شــهر، درخصوص حصارکشی تئاتر شــهر نظر دیگری دارد. او می گوید: ما 

با سه آدرس دهی غلط مواجه هستیم و عملا مغلطه ای در حال رخ دادن است.
به اعتقاد این عضو پیشــین شورای شهر تهران هنوز نمی دانیم چه کسی مسئول 
انجام این کار است. او می گوید: آیا اینکه وزیر ارشاد رفته برای کلنگ زنی، معنی اش 
این اســت که طرح وزارت ارشاد است؟ یا اینکه نه، ایشان به صورت نمادین این کار 
را کــرده و صرفا چون طرح پیرامون یک مجموعه  مربوط به وزارت ارشــاد اســت، 
ایشــان (آقای وزیر) برای کلنگ زنی به آنجا رفته اســت؟ ما نمی دانیم. ما این را هم 
نمی دانیم که بالاخره چه کســی مســئولیت آن را پذیرفته اســت؟ اگر وزارت ارشاد 
مسئولیت این کار را پذیرفته و این کار را انجام می دهد، باید پرسید که با کدام مجوز 

می خواهد بخشی از عرصه  عمومی شهر را تبدیل به حیاط اختصاصی کند؟
محمدجواد طاهری، مدیر مجموعه تئاتر شــهر، گفته بود:  طرح نهایی از ســوی 
خانــم مهندس امتیازی که یکی از طراح هایی هســتند که چنــد جایزه بین المللی 
گرفته انــد، تهیه شــده و برگرفته از معماری خود مجموعه تئاتر شــهر اســت و از 

تیغه های پشت بام تئاتر شهر الگوبرداری شده است.
او دربــاره اینکه بعد از اجرای این تیغه ها چگونه از این بنا محافظت می شــود، 
می گوید:  ورود و خروج برای عموم آزاد اســت  اما کنترل شــده. اگــر خدایی نکرده 
بزهکار یا رفتار غیراخلاقی دیده شود، نگهبان می تواند این افراد را به بیرون از حریم 
تئاتر شــهر هدایت کند و برای حفظ و نگهداری خود مجموعه تئاتر شهر شب ها از 
یک ســاعتی که اجراها تمام می شود، حریم درهایش بسته می شود و اجازه ورود و 
خروج داده نمی شــود. با وجود آنکه هنوز کســی تصویر شفافی از حریم تئاتر شهر 

ندارد، وزیر ارشاد از کلنگ  زنی این پروژه خبر داده است.
بســیاری از فعالان شهری و شهرســازان با این طرح مخالفت جدی دارند. امیر 
منصوری، رئیس پژوهشــکده نظــر، در واکنش به اعلام خبــر کلنگ زنی حریم تئاتر 
شــهر در اکانت توییتر خود نوشته اســت: این حریم نیست، حصار جدایی است. در 
دنیایی که اختلاط فعالیت ها شرط همبســتگی اجتماعی دانسته شده، این تصمیم 
یک گام به عقب اســت. مســاجد تاریخی شــهرها هم برای آنکه از زندگی روزانه 
جامعه باز نمانند، دو در داشتند تا در میانه راه رهگذران بازار قرار گیرند. راه مدیریت 

جرائم محیطی چیز دیگری است.
ســام گیوراد، کارشــناس مرمت و حفاظــت از بناهای تاریخی هــم در واکنش 
بــه اظهارات وزیر ارشــاد درباره کلنگ زنی اجرای حریم تئاتر شــهر در اکانت توییتر 
خود نوشــت: چنین کاری بدون  تردید یک اشــتباه بزرگ است و نامش هرچه باشد، 
حفاظت از «حریم تئاتر شــهر» نیســت. اگر می خواهید از حریــم بناهای ثبت ملی 
طبق آیین نامه های جهانی حفاظت کنید، راه های مشــخص و سرراســتی برای این 
مهم وجود دارد که فرســنگ ها از فهم شما برای حفاظت از حریم بناها و آثار ملی 

فاصله دارد.
بابک شــکوفی، معمار و صاحب نظــر در حوزه فضاهای شــهری نیز در این باره 
نوشــته بود: بســتن و محدود کردن فضای عمومی شــهری به معنای سلب حقوق 

مسلم شهروندی و اقدامی شدیدا ضد  مردمی و ضد دموکراتیک است.
  مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شــورای شهر تهران، مدتی 
پیــش هشــدار داده بود که بســیاری از بیمارســتان ها از وضعیت ایمنی مناســبی 
برخوردار نیســتند. او به حادثه ســینا اطهر اشاره کرده و از وزارت بهداشت و درمان 
خواســته بود درباره ایمن سازی بیمارســتان ها اقدامات لازم و عملی را برنامه ریزی 

و اجرا کند.
او با بیان اینکه در حوزه ایمنی بیمارســتان ها باید دادستانی ورود کند، گفته بود: 
در صورت  نبود برنامه ریزی مناســب برای ایمن سازی بیمارستان ها، باید با مکاتبات 
خواستار ورود دادستانی شویم. ناایمن و قدیمی بودن ساختمان های بیمارستان های 
تهران موضوعی اســت که کامران عبدولی، معاون حفاظت و پیشــگیری از حریق 
ســازمان آتش نشــانی تهران هم به آن اشــاره کرده و گفته بود: اکثر مراکز درمانی 
قدیمی هستند و زمانی که ساخته شده اند، آیین نامه های ایمنی وجود نداشته است 

یا کامل نبوده اند.
به گفته او ساختمان این بیمارستان در رسته ساختمان های پرخطر بوده و پنج  بار 
اخطار دریافت کرده است: سه  بار در کمیته رفع خطر منطقه طرح موضوع ناایمنی 
بیمارســتان در دستور بوده و دستورالعمل ایمنی به مالکان ابلاغ شده؛ اما متأسفانه 

موضوع با پیگیری مناسب روبه رو  نشده است.
علی بیت اللهی، رئیس بخش خطرپذیری مرکز تحقیقات راه  و شهرســازی هم 
دربــاره نمای کامپوزیت در کانال تلگرامی اش نوشــته بود یکــی از مهم ترین نقاط 
ضعــف نمای کامپوزیــت در صورت رعایت نکــردن ضوابط و مقــررات اجرای آن، 
تشــکیل تونل هوا در فضای بین دیوار و نماســت که در صورت آتش  سوزی موجب 
تشــدید حریق و تسریع شعله وری و انتقال آتش می شــود. درباره چگونگی اجرای 
نمای کامپوزیت بیمارســتان گاندی اطلاعاتی ندارم و امیدوارم ضعف عمده ای که 
در نماهای کامپوزیت در کشــور ســراغ داریم، درباره نمای بیمارستان گاندی صادق 

نباشد.

پایان خوش برای متروی تهران
پرونده حوادث شهری تهران اما پایان شیرینی دارد. اگر از آماده نبودن تهران برای 
اســتقبال از نوروز و ماه رمضان بگذریم، در آخرین شــنبه سال ۱۴۰۲،  چهار ایستگاه 

جدید مترو به بهره برداری رسید.

۱۴۱۴ قاب از تهران در سال  قاب از تهران در سال ۱۴۰۲۱۴۰۲
تلخ و شیرین های پایتختتلخ و شیرین های پایتخت
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